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portes obertes
Per conèixer el Parc de Recerca 
Biomèdica (www.prbb.cat) es pot 
assistir a les jornades de portes 
obertes. Les properes són el  
2 d’octubre.

Ignasi Buch veu en la biotecnologia  
una manera eficaç de lluitar contra tota 

mena de malalties

ciència
L’home que 
treia a ballar  
les proteïnes

El despatx és ampli i llumi-
nós. Forma part del Parc de Recer-
ca Biomèdica de Barcelona, un edi-
fici imponent situat entre l’Hospital 
del Mar i l’Hotel Arts. Des d’una de 
les finestres es veu una platja ple-
na de gent prenent el sol. L’Ignasi, 
però, està concentrat en el seu or-
dinador. Amb el ratolí va movent 
una estranya forma rinxolada de 
color blau turquesa que apareix a 
la pantalla.

“És una proteïna enmig d’una 
gota d’aigua”, diu com si fos el més 
normal del món. Els seus com-
panys segueixen treballant. Tots 
són investigadors, però cap duu 
bata blanca. Tampoc no es veuen 
provetes ni ratolins, només ordina-
dors. “El nostre camp és la biologia 
computacional. Estem especialit-
zats a fer simulacions de dinàmica 
molecular, a fer moure les proteï-
nes a l’ordinador i veure com reac-
cionen. A la meva àvia li dic que les 
faig ballar”.

Ha de ser difícil explicar a què et 
dediques quan el teu camp de tre-
ball és de mida molecular, el que a 
escala mètrica representarien uns 
quants nanòmetres. És a dir, un 
metre dividit per mil milions. “Les 
proteïnes es poden arribar a veure 
mitjançant diverses tècniques que 
les fotografien. Aquestes observa-
cions instantànies no són sufici-
ents per estudiar-les: necessitem 
els ordinadors per donar-los el mo-
viment que tenen en realitat i en-
tendre com interaccionen entre si, 
com funcionen”.

Recerca avançada

Fa dos anys que Ignasi Buch és una 
de les 1.200 persones que donen 
vida al Parc de Recerca Biomèdica 
de Barcelona. És aquí on ha com-
pletat el màster amb una beca de 
La Caixa i ha començat el seu doc-
torat en Biomedicina. “El pròxim 
projecte en què ens implicarem és 
de La Marató de TV3 i està dedicat 
a l’esquizofrènia. Normalment so-
lem treballar en camps molt diver-
sos, repartim els nostres esforços 
en malalties molt diferents”.

La seva vocació primerenca era 
ser metge, com el seu avi i la se-
va mare. “Com que estic tot el dia 
amb l’ordinador trobo a faltar el 
contacte amb els persones. Però 
vaig decidir estudiar Biotecnolo-
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gia els primers anys que es feia a 
la UAB. Era el 2002. Al cap d’un 
any van crear una llicenciatura”.

Primer es veia com a investi-
gador, però voldria crear algu-
na empresa. “A diferència de Bi-
ologia o Bioquímica, a Biotec-
nologia veus el vessant indus-
trial de la producció de fàrmacs, 
la indústria de l’alimentació... A 
la facultat vaig trobar-hi moltes 
persones ambicioses, amb ganes 
d’innovar”.

Va ser en aquella època quan 
es va anar formant les seves prò-
pies idees. “Quan entres a Biotec-
nologia pots creure’t el que diuen 
les grans corporacions, que des-
xifrar el genoma humà eradicarà 
la fam al món, que s’aconsegui-
ran conreus contra totes les pla-
gues, vacunes per a totes les ma-
lalties... De mica en mica et vas 
adonant que aquestes empreses 
es mouen en funció dels seus in-
teressos econòmics. És un camp 
que s’ha de regular. Com que són 
tecnologies noves, de moment 
encara funciona una mica com 
el Far West”.

Això no el fa dubtar que cal 
seguir investigant. “Em sorprèn 
que Zapatero parli d’una nova 
economia sostenible i que, a la 
vegada, retalli els pressupostos 
de ciència i tecnologia. El ne-
goci del totxo s’ha acabat i hem 
d’apostar per noves tecnologies 
que puguin generar noves indús-
tries. No podem permetre que els 
nostres centres de recerca perdin 
competitivitat”.

«La biotecnologia 
s’ha de regular, 
encara funciona 
com el Far West»

La vocació primerenca d’Ignasi Buch era ser metge, com el seu 
avi i la seva mare. Ara treballa davant l’ordinador. MANU FERNÁNDEZ
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Parlem

Un funcionari emprenyadíssim

Sóc un soc d’ésser feliç (occidental) però 
amb etiqueta de català emprenyat i ara, a 
més, un funcionari emprenyadíssim. Sóc 
un soc de conserge d’institut des del juny 
del 1992 i durant 18 anys el meu sou ha 
estat congelat dues vegades i s’ha anat de-
valuant respecte a l’IPC. Ara resulta que 
els mercats financers aconsellen/obli-
guen el Govern espanyol i de retruc el de 
Catalunya a prendre mesures dràstiques 
per estalviar i reduir el dèficit de l’econo-
mia del país. Una d’aquestes mesures ha 
estat presa amb un decret llei (perquè sí) 
i és rebaixar-me el sou fins a finals d’any 
i el que ve se’m tornarà a congelar com a 
l’any 1994 i el 1997. Bé, doncs jo em pre-
gunto com pot ser que ningú s’hagi ado-
nat que, com a funcionari soc que sóc, ja 
fa divuit anys que contribueixo a l’econo-
mia del país amb un sou devaluat i ningú, 
que jo recordi, m’ho ha agraït mai o valo-
rat, al contrari, he hagut de sentir repeti-
dament les tòpiques afirmacions que els 
funcionaris som uns privilegiats i que n’hi 
ha massa. Doncs bé, potser més que pri-
vilegiats som afortunats i sí, potser sí que 
n’hi ha molts, però això no penso que si-
gui dolent. El que sí que és negatiu per a 
l’economia són els empresaris (no tots), 
polítics (no tots) i bancs i caixes (tots) que 
durant anys han multiplicat amb escreix 
els seus beneficis tot jugant al capitalista 
liberal dels collons, on tot s’hi val o no, se-
gons la seva ètica. Per això el dia 8, si se’m 
permet, faré ús del dret de vaga, i de re-
truc contribuiré encara una mica més a 
devaluar el meu sou tot donant al Govern 
la paga d’un dia feiner; no us penseu que 
serem gaires els que farem aquest sacri-
fici de solidarització afegida, no, la ma-
joria de funcionaris prefereixen treballar 
aquest dia (ja ho veureu) per no perdre 
més euros o perquè pensen que el decret 
llei, que per cert és en nom del rei d’Espa-
nya, és just. Posats a parlar de coses justes, 
què us sembla si demanem al rei que reta-
lli el pressupost de casa seva? 
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